
I 
 

 

 الآية
 

حِيمِ  حْمَنِ الرَّ ِ الرَّ  بسِْمِ اللهَّ

نْسَانَ مِنْ عَلقٍَ ) 1(اقْرَأْ باِسْمِ رَبِّكَ الَّذِي خَلقََ  اقْرَأْ ) 2(خَلقََ الإِْ
نْسَانَ مَا لمَْ يعَْلمَْ ) 4(الَّذِي عَلَّمَ باِلْقلَمَِ ) 3(وَرَبُّكَ الأْكَْرَمُ  عَلَّمَ الإِْ

)5( 
 5-1الآيات  :سورة العلق

 صدق الله العظيم

  



II 
 

DEDICATION 

 
 
 
 

I dedicate this thesis to: 

My Kind mother, father 

Brothers, sisters, 

 Friends, colleagues and teachers 

  

  



III 
 

ACKNOWLEDGMENTS 
 

First of all my thanks and praise to ALMIGHTY ALLAH who blessed me and 

gave me the health and strength to complete this thesis.  

I would like to express my sincere thanks to all the people who directly or 

indirectly have contributed in this work. In particular, I would like to thank my 

supervisor Prof. Dr. Humodi A. Saeed for being professional, encouraging and 

enthusiastic. Without his stimulating, critical discussions, comments, and great 

help; this work would not have been completed. Thanks were extended to Dr. 

Mogahid M. ELhassan my co-supervisor for his great help, very nice comments, 

discussions and great support. I really appreciate his valuable ideas and 

suggestions that enable me to complete this research. Special thanks were also 

offerd to Dr. Elhag Mansuor, Dr. Mohammed Sidig and Dr. Abo El Gasem Abas 

and all staff in the College of Medical Laboratory Science, Sudan University of 

Science and Technology for their integration and help. Thanks metaphors for the 

Sudanese Standards and Metrology for giving me the opportunity to complete this 

study. I would like to thanks Dr. Mostafa S. Amin for encouragement, valuable 

comments and suggestions. Thanks are extended to all staff in the Animal 

Reproduction Research Institute in Cairo for their help and respect. In this respect I 

would like to express thanks to Mr. Ahmed Sharaf for his great help.  



IV 
 

ABSTRACT 

Salmonellosis is one of the most frequent and widely distributed food-borne bacterial 

diseases constituting a major global public health problem. Poultry and eggs are 

considered major sources of Salmonella. The objective of this study was to detect 

Salmonella species in poultry and poultry products in Khartoum State. Samples of 

poultry and poultry products including; eggs, burger, sausage, kofta and chicken were 

collected from different sources in Khartoum State. The samples were cultured on 

bacteriological media for primary isolation of contaminants. Salmonella species were 

isolated and identified by colonial morphology, Gram’s stain, biochemical tests and 

serological tests. Further investigation was done by real-time polymerase chain reaction.  

The results revealed that Salmonella spp. were detected in 63.6% and 74% when using 

conventional bacterial culturing method and RT-PCR respectively. The high percentage 

of Salmonella species was detected in kofta (19.2%), while the lowest percentage was 

detected in burger (12.4%). The predominant species of Salmonella is Salmonella 

enterica.  

The study concluded that RT-PCR was rapid and suitable for the detection of Salmonella 

species in poultry and poultry products compared with conventional cultural methods. 

Further investigations are required to confirm these findings.  
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  صلخستمال

 للإنسان المنقولة شيوعا الأكثر طعمةالناتجة عن تناول الأ البكتيرية الأمراض أهم من ةالسالمونيلمرض  عتبري
 أهم من والبيض الدجاج ويعتبر .العامة الصحة على ةكبير مشاكل سببي أنه حيث على نطاق واسع الغذاء طريق عن

 .الميكروب هذاب التلوث مصادر
 عينة 250 جمعت .الدواجن ومنتجاتها فى ولاية الخرطوم يف ةالسالمونيل نواعأالكشف عن الى  ةهدفت هذه الدراس

فى ولاية  مصادر مختلفةبيض وفراخ وسجوك وبيرقر وكفتة فراخ من  عبارة عن كانت و من الدواجن ومنتجاتها
فى  التزريع بالطريقة التقليدية الروتينية لعزل الملوثات عن طريق ليجراء التحالوإ تم تجهيز العينات .الخرطوم

للمستعمرات وصباغة جرام بواسطة الشكل الظاهرى تم التعرف على أنواع السالمونيلة . للباكتيرياعية اوساط الزرالأ
تفاعل البلمرة جراء مزيداً من التحقيقات عن طريق والإختبارات المصلية وقد تم إ ختبارات الكيموحيويةوالإ

 .المتسلسل
 و  ٪63.6 نسبته بلغتحيث   هالمختلفة من السالمونيل بالأنواع ت ملوثةكان لحوم الدواجن أن منتجات النتائج أظهرت

 وكان .على التوالىتفاعل البلمرة المتسلسل  وساط الزرعية وطريقة ستخدام الأعند إستخدام الطريقة التقليدية بإ ٪ 74
  .نواع الموجودةمن أكثر الأ نتريكاإ نوع سالمونيلة

 %.12.4قل فى البيرقر أكانت  بينما% 19.2فى الكفتة بلغت  عالياً  ةكانت نسبة السالمونيل
فى الدواجن  ةومناسب فى الكشف عن السالمونيل  سريعتفاعل البلمرة المتسلسل  ستخدام إن أ اليخلصت الدراسة 

 .على نطاق واسع لـتأكيد هذه النتائجمطلوبة من الدراسة  مزيداً  .الكشف بالطريقة التقليديةمع مقارنة ومنتجاتها 
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